
 استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

 

 

 

 : الأطروحةعنوان الرسالة او 

  

 

 

 الأطروحة أوملخص الرسالة 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   Title of Thesis: 

 

 

 

           Abstract of Thesis 

  

 التربية للعلوم الإنسانية الكلية :

 نور جمعة مرزوق اليعقوب الاسم :

 الارشاد النفسي والتوجيه التربوي :التخصص 

 نور جمعة مرزوق اليعقوب اسم الطالب:

 عبد الزهرة الجمعان أ.م .د. سناء  :اسم المشرف

  الماجستير:الشهادة 

 الشعور باليأس وعلاقتو بالاتجاه نحو اليجرة لدى طمبة الجامعة

( طالبٍ لمعام 400ييدف البحث الحالي: لمتعرف عمى الشعور باليأس وعلاقتو بالاتجاه نحو اليجرة لدى طمبة الجامعة, وتألفت عينة الدراسة من )
ا الاداة ( ام1974(, واستخدمت الباحثة في ىذا البحث أداتان: الاولى مقياس الشعور باليأس فقد تبنت الباحثة مقياس بيك)2017ـــــ 2016الدراسي)

ئج البحث ان الثانية: مقياس الاتجاه نحو اليجرة بنت الباحثة مقياسا للاتجاه نحو اليجرة, بعد ان اجراء الخصائص السايكومتريو عمييما, وأظيرت نتا
مي ـــــ انساني( توجد فروق ذات دلالة احصائية حسب متغير التخصص)عمطمبة الجامعة يتمتعون بالشعور باليأس ويمتمكون اتجاىا نحو اليجرة 

وتوجد علاقة ارتباطية بين  لا توجد فروق ذات دلالة احصائية حسب متغير التخصص)عممي ـــــ انساني( للاتجاه نحو اليجرة., وانو لمشعور باليأس
 الشعور باليأس والاتجاه نحو اليجرة.
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Desperateness and Its Relationship with the Tendency towards Migration among University Students 

 

The present study aims at identifying desperateness and its relationship with the tendency to migration 

among university students. The study sample is (400) students who are enrolled in the academic year (2016—

2017). To achieve this, the researcher adopted (Beck's 1974) depression scale, and built a scale for the 

tendency to migration among university students. The researcher validated the psychometric features of the 

scales. The results showed that university students suffer from desperateness and they have a tendency to 

migration There are statistically significant differences in the feeling of desperateness among university 

students according to the variable of study specification (human-scientific). There are no statistically 

significant differences in the tendency to migration among university students according to the variable of 

study specification (human-scientific). and that there is correlative relationship between desperateness and 

the tendency to migration. 

 


